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PRAHA Studium na vysokých školách by v budoucnu už nemuselo být bezplatné.
Univerzita Karlova totiž přišla s odvážným návrhem: studenti budou každý rok platit zápisné pět tisíc korun. Serveru
Lidovky.cz to včera v diskusi se čtenáři potvrdil rektor Univerzity Karlovy Václav Hampl. „Návrhy na to, aby se studenti
přímo finančně podíleli na studiu, se objevují čím dál častěji a je zřejmé, že se k nim Univerzita Karlova musí nějak
postavit,“ vysvětlil Hampl důvody, proč o zavedení zápisného uvažuje.
Finance, které by každá vysoká škola vybrala, by nešly na platy pedagogů a infrastrukturu, ale na administrativu a služby
spojené se zabezpečením studia. „Tím se návrh zásadně liší od školného,“ dodal Hampl. Podle jeho slov nejde navíc o
částku, kterou by si studenti nemohli dovolit splatit. Například zdravotně handicapovaní a sociálně velmi slabí studenti
by byli platby zproštěni. Naopak pro vysokou školu by to znamenalo podstatný finanční přínos.
Zavedení zápisného je součástí reformy terciárního vzdělávání, kterou připravila právě Univerzita Karlova. Ta je zároveň
dlouhodobým kritikem reformy vysokého školství v podání ministerstva školství.
To například zvažovalo, že zavede tzv. odložené školné.
I proto je nyní ministerstvo návrhem univerzity zaskočeno. „Je překvapující, že o zápisném uvažuje univerzita, která
protestovala proti myšlence odloženého školného,“ reagovala Helena Müllerová z ministerstva školství.
Přestože rektor Václav Hampl říká, že není zásadním odpůrcem školného na vysokých školách, nyní ho považuje za
neakceptovatelné. „V současné situaci, kdy neexistuje efektivní systém finanční pomoci studentům, by přímé školné
ve výši, která by zásadně zlepšila financování vysokých škol, tvořilo neakceptovatelnou bariéru pro sociálně slabší
studenty,“ vysvětlil. A nefungovalo by zřejmě ani odložené školné. „Všechny návrhy, které jsem zatím viděl, přinášely
studentům i školám mnohem více problémů než pozitiv,“ dodal.
Podle ministerstva školství je však možné zabývat se jakoukoli formou školného až poté, co budou zavedeny instrumenty
na podporu studentů, například studentské půjčky. „Proto se chystáme připravit zákon o terciárním vzdělávání zároveň
se zákonem o finanční podpoře studentů,“ vysvětlila Helena Müllerová. Zápisné na všech fakultách A jak by vybírání
nazvaného zápisného mělo v praxi vypadat? Podle původních plánů by ho platili všichni studenti bakalářského a
magisterského studijního programu. Vysokoškoláci by už nemuseli platit poplatky za další studium. Za prodlužování
studií by však platili i nadále. Ti, kdo studují na více oborech, fakultách či univerzitách, by museli hradit každé studium.
„Zápisné by mohlo přilepšit asi o desetinu kapitole jejího rozpočtu určené na vzdělání,“ uvedl před nedávnem mluvčí
univerzity Václav Hájek. Podle vedení fakulty se navíc zamýšlená výše zápisného rovná zhruba částce, kterou studenti
utratí ročně za účty za telefon.
Jak přesně návrh vypadá a co vše obnáší, chce Univerzita Karlova zveřejnit až zítra.


